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„A fényes Nap immár elnyugodott,
A föld színe sötétben maradott,
Nappali fény éjjelre változott,
Fáradtaknak nyugodalmat hozott.
Minden élő megy nyugodalomra,
Az Istentől elrendelt álomra…” – tartja a magyar népdal. 

Napnyugtával végződik minden áldott nap, és decemberben 
a természet rendje szerint, ide érkezik az esztendő körforgá-
sa is. Ilyenkor vannak a leghosszabb, hidegbe burkolódzó téli 
éjszakák, ilyenkor tart a leghosszabb ideig a nap folyamán a 
sötétség a Földnek ezen a táján. A Nap többnyire távoli vidé-
keken jár. A betakarítási munkák, és az őszbe költözés már 
régen lezajlott. A természet visszahúzódik, ahogyan az embe-
rek is otthonaikba vackolnak. A régmúlt időkben ilyenkor a 
szabadban tüzeket gyújtottak, ma az adventi koszorú gyer-
tyáinak lángja hozza a reménységet. A várakozás és elcsen-
desedés ideje ez, hiszen ennek az időszaknak is vége szakad, 
és a téli napéjfordulót követően – egy-egy arasznyival – újra 
hosszabbodnak a nappalok. Ekkor van az egyik legmeghittebb 
családi ünnep, a Karácsony. A feldíszített otthonnal, fenyőfá-
val, az ünnepi asztallal, lakomával, illatokkal, ízekkel.

A mi családunkban gyermekkorom óta szokás ilyenkor a 
régi családi történetek felelevenítése a hosszas beszélgeté-
sek során. Általam sosem ismert rokonok, barátok kelnek újra 
életre a közös emlékekből, ettől váltak már számomra is saját 
ismerőssé. Kalandok, a közös sorsból fakadó hol vicces, hol 
tragikus élmények, történetek. Mindez egy olyan korba, egy 
olyan világba ágyazva, ami ma már nem is létezik, ahogy an-
nak sok szereplője sem. Szinte már csak a mesékben, ahogyan 
régen a regékben, mondákban, legendákban. Az elmúlt idők 
és a halandó ősök emlékezete, az általuk örökölt élet remény-
sége, hogy legyen mire büszkének lenni és tovább hagyomá-
nyozni.

A feldíszített otthon, a fények, tüzek, vidámság, családi-ba-
ráti összejövetelek már a jövőnek szóló üzenet, hogy átélve 
a legsötétebb éjszakákat, várjuk az eljövendő új esztendőt. 
Amikor a természet újra életre kel, virrad a tavasz, érkezik a 
nyár, amikor a Nap újra ereje teljében lesz. Mindez a termé-
szet, az élet örök körforgása szerint.

Áldott Karácsonyi Ünnepeket kívánunk!

A Nap útján

  …és reggeli kelése

  A Nap búcsúja…
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Hogyan értékelné az elmúlt egy évet?

Sok buktató és nehézség volt. Tavaly ősz-
szel, amikor tele ambíciókkal felállt az új 
képviselő-testület, akkor egy robogó vonatra 
szálltunk fel. Üres volt a kassza, ugyanakkor 
számos kötelezettség maradt ránk, amiket 
teljesítenünk kellett. Sokan nem értették, 
hogy miért kellett felvennünk a 200 millió fo-
rintos hitelt. Elkezdtük kifizetni a ránk maradt 
számlákat, azokat a partnereket, akiknek az 
előző városvezetés nem fizette ki a számlá-
it. Ezek már lejárt tartozások voltak, tehát 
bármelyik vállalkozó elballaghatott volna a 
bíróságra, és indíthatott volna csődeljárást 
az önkormányzattal szemben. Ezt a helyzetet 
valahogy kezelni kellett. Egyrészt tárgyaltunk 
azokkal a vállalkozókkal, akikkel lehetett, de 
volt, akivel nem lehetett. Például egy nagyvál-
lalattal, akinek 37 millió forinttal tartozott az 
önkormányzat már hónapok óta, azzal nem 
lehetett tárgyalni. Másrészt megnéztük, hogy 
milyen bevételre számíthat az önkormány-
zat. Ezek azonban mind olyan bizonytalan 
pénzek voltak, amire nem tudtuk azt mon-
dani, hogy biztos be fog érkezni december-
ben a számlánkra. Teljesen bizonytalan volt, 
hogy a bankok zárása előtt, december 20-a 
környékén, lesz-e az önkormányzatnak any-
nyi likvid pénze, hogy működni tudjon. Ezért 
voltunk kénytelenek felvenni a hitelt. Ha de-
cember 20-án derül ki, hogy nem tudjuk végig 
csinálni az évet, akkor hogyan tudtuk volna 
megoldani, hogy likvidképes maradjon az ön-
kormányzat? Ez a felvett hitel egy biztonsági 
tartalék volt. Decemberben visszafizettük ezt 
a pénzt, mivel a törvényi előírás szerint az ön-

kormányzatnak nem lehet év végén hiteltar-
tozása, majd januárban ismét megnyitottuk 
a számlát, ugyanis a márciusi adóbevételekig 
is működni kellett, bért, rezsit kellett fizetni. 
Akkor kifizettük a megörökölt maradék szám-
lákat és kötelezettségvállalásokat is.

Mi a helyzet azokkal a pályázati 
pénzekkel, amiket elkülönített szám-
lákon kellett volna tartani?

Ugyan Vicsi László azt mondta, hogy sem-
milyen jogszabályi kötelezettség nincs arra, 
hogy az állami támogatásokat, amik úgyne-
vezett „pántlikázott pénzek”, külön számlán 
kell tartani, de ha alaposabban megnézzük 
a jogszabályi előírásokat, akkor kiderül, hogy 
mégis van. Meg aztán elhiszi valaki, hogy az 
állam ide ad 40 millió előleget csak úgy, hogy 
dorbézoljátok el nyugodtan? Ugye ilyen a 
mesében sincs. Ha megnézzük, hogy milyen 
szerződést írt alá az előző városvezetés a 
Magyar Államkincstárral, abban egyértelmű-
en benne van, hogy az előlegként ideutalt 
pénzt külön számlán kell tartani. Az előleggel 
együtt a miáltalunk biztosított önrészt is oda 
kell elhelyezni. Ha ezek a pénzek ott lettek 
volna, akkor nem lett volna probléma, hogy 
kifizessük a vállalkozókat, például a külső ke-
rékpárút építését.

Majd jött az idei esztendő a maga 
nem várt eseményeivel.

Év elején elkészítettünk egy költségvetést. 
Hozzáteszem, hogy úgy fogadta el a képvi-
selő-testület, hogy ez nem a mi költségveté-

sünk. Még kevés volt az idő, hogy rálátásunk 
legyen és tényleg egy olyan költségvetést 
tudjunk csinálni, amit teljesen fel tudunk 
vállalni. Szerettünk volna áprilisban egy új 
költségvetést elkészíteni. Ehelyett tavasszal 
jött a koronavírus-járvány első hulláma, ami 
megint egy teljesen új helyzet volt. Ugyan 
elég régóta foglalkozom katasztrófavéde-
lemmel – tehát ilyen kérdések kezelésében 
azért van némi gyakorlatom –, de ez egy 
olyan teljesen új veszélyhelyzet volt, amire 
nem volt kidolgozott forgatókönyv. Ennek a 
menedzselésével gyakorlatilag elment az első 
félévünk. Utána elkezdődött a következő fél-
év, amikor is jött a COVID második hulláma, 
ami sokkal durvább, mint az első, és amiben 
napi szinten cselekedni kell. A kettőt megint 
csak nem lehet összehasonlítani, mert más 
dimenzióban működik, más eljárásrendeket 
kell életbe léptetni, mások a központi sza-
bályozók is. A bizottságok, a testület, a jogi 
szabályozások szerint nem működnek a kihir-
detett veszélyhelyzetben. A képviselő-testü-
let virtuálisan, online ülésezik, bár ez jogilag 
nem minősül képviselő-testületi ülésnek, de 
kipróbáltuk és át tudtuk beszélni azokat a 
pontokat, amikben döntött volna a testület. 
Ami nagy szívfájdalom, sikerült előkészíteni, 
hogy Pomázon is legyen egy adventi vásár a 
Szent István parkban forralt borral, sült kol-
básszal, egy igazi forgatag. Ezt sajnos le kel-
lett mondani. Ahogy az összes hagyományos 
adventi rendezvényt, a műsorokat, a Miku-
lásvonatot, és újra be kellett zárni a Művelő-
dési Házat, lemondani a kastély programjait, 
korábban a Pomáz napi rendezvényeket, a 
kulturális rendezvényeink zömét, a György 
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Az elmúlt esztendő nem várt és kiszámítható nehézségeiről, mindennapos munkáiról, a befejezett és megkezdett városi fejlesz-
tésekről, a polgármesteri hivatal működéséről és a jövőbeli tervekről kérdeztük Leidinger István polgármestert.

  Leidinger István beszéde a Trianoni megemlékezésen



Ádám Kastélyakadémiát… Sok olyan lépést 
kellett megtenni, amire Pomáz történetében 
nagyon régen nem volt példa.

Egy nagy volumenű pénzelvonás is 
sújtotta az évet.

Ez nagyon megsarcolta az önkormányzatot, 
főleg azért, mert a szabad felhasználású 
pénzekhez nyúltak hozzá, amiket bármire el 
lehetett volna költeni. Hiába mondják, most 
az ellenzékből, hogy többet kaptunk, mint 
amennyit elvontak. Való igaz, 88 millió forint-
tal több lett az állami támogatásunk. Viszont 
ez mind olyan ágazati pótlék, kiegészítő ága-
zati pótlék, amit bérekre, bérkiegészítésekre 
kellett célzottan odaadni. Ezáltal nem lett az 
önkormányzatnak egy fillérrel sem több sza-
badfelhasználású pénze, amit útra, közvilá-
gítás kiépítésre, járdára, parkosításra tudott 
volna fordítani. A vírus kezelése is elvitte 30 
millió forintunkat, ez sem volt betervezve a 
költségvetésbe. Illetve előkerültek további 
olyan korábbi kötelezettségvállalások, amik 
szintén nem voltak betervezve. Ezek miatt 
lényegesen több kifizetésünk volt, mint ami 
be volt tervezve. Mindezek olyan nagy rést 
ütöttek a költségvetésben, amit nehéz egyen-
súlyban tartani. Nagy érvágás volt, hogy 
évközben át kellett alakítani a Művelődési 
Házat. Eddig közalkalmazottak dolgoztak ott, 
most a törvény alapján megszűnt ez a stá-
tusz, és át kellett tenni a dolgozókat a Mun-
ka Törvénykönyve alatti foglalkoztatottakká. 
Ami nem lenne nagy probléma, de azoknak, 
akik nem akartak ez alapján munkát vállalni 
és távoztak az intézménytől, ki kellett fizetni 
a végkielégítését. Ez a közel 10 millió forint 
sem volt betervezve a költségvetésünkbe. 
Tovább sújtotta a helyzetet, hogy az adóbe-
vételek, amiket beterveztünk nem realizálód-
tak 100%-ban, most olyan 83%-nál állunk. 
A betervezett ingatlanértékesítésből gyakor-
latilag nem adtunk el semmit. Itt főleg olyan 
ingatlanokról van szó, ahol osztatlan közös 
tulajdonban van benne az önkormányzat, 
ami igazából egy teljesen holt vagyon.

Voltak befejezett és megkezdett be-
ruházások?

Elkészült a belső kerékpárút, az új bölcső-
de, most éppen a használatbavételi eljá-
rás folyik. Előkészítettük a Középhegy utca 
csapadékvíz-elvezetését, a Mátyás király 
utca aszfaltozását. A Sashegyi iskola sport-
pályájára is – ami még az előző ciklus alatt 
elindított pályázat volt – hirtelen elő kellett 
varázsolnunk az önrészt, nagyjából 7 millió 
forintot. Sajnos erről kiderült, hogy egy nem 
kellően előkészített és átgondolt beruházás, 
de igyekszünk maximálisan figyelembe venni 
az ottlakók és az iskola igényeit is. Fel kellett 
készülnünk a télre. Eddig az önkormányzat 
több, mint 30 millió forintot költött a téli 
hókotrásra és síkosságmentesítésre éves 
szinten. Mi úgy gondoltuk, célszerű lenne, 

ha a városnak lenne saját hókotró eszkö-
ze, és saját maga el tudná végezni mindezt. 
Az a jármű, amit erre a célra beszereztünk, 
a nyári időszakban is alkalmas a közterület 
fenntartásra, szállításra. A közterület-fenn-
tartó csoportunk munkáját tudja megköny-
nyíteni. Kicseréltük a traktorunkat, most van 
egy olyan, ami nyáron füvet tud nyírni, szárat 
zúzni, kaszálni, télen pedig havat tud kotorni 
és sózni, és fülkéje is van, vagyis nem fagy 
meg az az ember, aki irányítja. Két munka-
gépünk áll készenlétben és várja a tél bekö-
szöntét. Megcsináltattuk a kátyús utak javí-
tását, majd 30 millió forintot költöttünk erre 
a feladatra. Szociális téren is nagyot tudtunk 
alkotni, új alapokra helyeztük az élelmiszer-
osztást, hogy az csak és kizárólag rászorult-
sági alapon működjön. Most szakemberek, 
a SZSZK Család- és Gyermekjóléti Szolgálat 
munkatársai végzik a rászorultak listájának 
az összeállítását. Az őszi hideg, csapadékos 
idő beálltával az élelmiszerosztás elhelyezé-
sét is meg tudtuk oldani zárt, meleg helyen. 
Jól működik az élelmiszerosztás, az önkénte-
seink remek munkát végeznek. Sok önkéntes 
és jószándékú ember van Pomázon, aki ötle-
tekkel, jótanáccsal, kétkezi munkával segíti 
az önkormányzatot.

Sok kérdés merült fel a polgármeste-
ri hivatalban tapasztalható létszám-
mozgás miatt.

A hivatalban, amikor mi jöttünk már volt egy 
létszámmozgás, amit talán mostanra sikerült 
megállítani. Működő pénzügyi- és adóosztá-
lyunk van, felállt a városfejlesztési osztály, 
és a közigazgatási- és humánszolgáltatási 
osztály is. Átszerveztük a hivatalt, a cso-
portokból osztályokat alakítottunk, meg-
próbálunk egy erős középvezetői állományt 
felépíteni. Jó szakembert találni nagyon ne-
héz. Volt egy kis bővítés is a polgármesteri 
hivatal személyi állományában. Megerősí-
tettük a közterület-felügyeletet, amit to- 
vábbra is szeretnénk átalakítani rendészetté, 
és nagyobb hangsúlyt helyezni a közterületi 
jelenlétükre. Átszerveztük a közterület-fenn-
tartó csoportot, akik szemmel láthatóan jó 
munkát végeznek. Kevesen vannak, ezt to-
vább kell fejleszteni és gépesíteni, de már min-
denhol ott vannak és kezelik a problémákat.

A polgármesteri hivatal működését 
próbálták megreformálni?

A hivatali munkában felkaroljuk az összes be-
érkező ügyet, lakossági panaszt, illetve több 
elektronikus panaszbejelentő felületet is lét-
rehoztunk a város honlapján. Ezekre is nagy 
számban jönnek a panaszok, amiket igyek-
szünk kezelni. Létrehoztuk az ügyfélszolgá-
latot, erősíteni fogjuk a panaszbejelentés 
rendszerét, valahogy a túlbürokratizált ügy-
intézést szeretném lényegesen egyszerűbbé, 
emberközelivé tenni. Ehhez még kis türelmet 
kérek a pomáziaktól. Egy-egy ügyintéző nem 

tud ezres nagyságrendű panasszal, e-maillel 
foglalkozni.

A jövőre nézve milyen terveik van-
nak?

A napokban fejeződött be az a nagy munka, 
ami a 2021-27-es európai uniós költségvetési 
ciklus településfejlesztési javaslatait foglalja 
össze. A munkatársakkal 138 projekt tervla-
pot töltöttünk fel, ez egy nagyon nagyszabá-
sú fejlesztés. Vannak benne kisebb, néhány 
10 milliós, több 10 milliós és több milliárdos 
fejlesztések is. Többek között városfejlesztési 
és -rehabilitációs tervek, a szegregált terüle-
tek fejlesztése, sziklaszínház, kulturális- és 
az ifjúságnak szánt területek fejlesztése. 
Közben dolgozunk a MÁV-HÉV és a Buda-
pesti Fejlesztési Központ összefogásában 
épülő HÉV fejlesztési projektben. Komp-
lett javaslatot tettünk le az asztalra, hogy 
mit kellene csinálni az 1112-es úttal, hogy a 
Pomázon állandósuló dugók megszűnje-
nek. Próbáljuk tovább vinni ezt az elképze-
lésünket a Budapesti Fejlesztési Központ 
irányába. Közben igyekszünk a pomáziak 
érdekeit képviselni a Nemzeti Infrastruktú-
ra Fejlesztőnél a budakalászi fél-elkerülő út 

megépítésével kapcsolatban. Elkészültek az 
Ipartelepi körforgalom tervei is, ami szintén 
egy NIF beruházás keretében fog megépülni. 
Elkezdtük a városfejlesztésnek azt a részét, 
ami az Ipartelep bővítését, ezáltal az ipar és 
a szolgáltatások idevonzását célozza meg. 
Nem titkoltan azzal a szándékkal, hogy ezzel 
az önkormányzatnak stabilabb iparűzési adó 
bevétele legyen. Ebben dolgozunk most nagy 
intenzitással.

Karácsonyra mit üzenne a pomázi-
aknak?

Most a COVID hullám közepén az elsődleges 
üzenet az, hogy tartsuk be az előírásokat, 
szabályokat, és maradjunk egészségesek! 
Olyan karácsony előtt állunk, ami talán még 
sosem volt. Kicsit forduljunk magunk felé, a 
családunk felé. Most nem kifelé ünneplünk, 
hanem befelé kell ünnepelnünk. Főleg azért, 
hogy a járvány terjedését meggátoljuk. Kívá-
nok mindenkinek nagyon boldog karácsonyt!

Nagy Szilvia
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Intézmények és helyi közszolgáltatást végző szervezetek 
jelentési kötelezettsége
•  Az intézmény működése, illetve a közszolgáltatás biztosításának 

fenntartása érdekében az önkormányzati és a nem önkormányza-
ti fenntartású intézmények vezetői, illetve a helyi közszolgáltatást 
végző szervezetek vezetői kötelesek tájékoztatni Pomáz Város Helyi 
Védelmi Bizottságát, ha munkatársuk, ellátottjuk karanténba kerül, 
az érintettek számának megadásával.

•  Ha bármely fent említett szervezet épületében járványgóc alakul ki, 
ami miatt az épületet ideiglenesen bezárják, ezáltal a szervezet mű-
ködése szünetel, vagy annak alapfeladatának ellátását veszélyezteti, 
a szervezet vezetője köteles értesíteni Pomáz Város Helyi Védelmi 
Bizottságát.

•  Az értesítéseket minden esetben a pomaz@pomaz.hu e-mail címre 
kérjük megküldeni.

Karanténban lévők és idős emberek ellátása
Mivel Pomáz város nem rendelkezik hivatalos adatokkal a helyi koro-
navírusos betegek, karanténban lévők számáról és elérhetőségükről, 
ezért a részükre való segítségnyújtást az alábbiak szerint szervezi meg:
•  A karanténban lévők ellátása elsődlegesen a családtagok feladata. 

A járványügyi előírások fokozott betartásával!
•  Akiket a családjuk nem tud ellátni, azok számára az önkormányzat 

önkéntesekből és az önkormányzati intézmények egészséges dolgo-
zóiból csoportokat szervez.

•  Amennyiben az ellátásában segítségre szorul, hívja a tűzoltóság 
ügyeletét, a (26) 325-123-as te-
lefonszámon.

•  Bejelentése során meg kell 
adnia: az ellátást kérő nevét, 
címét, telefonszámát és az igé-
nyelt ellátást.

•  Ellátást igényelni bevásárlás-
hoz, postai szolgáltatás igény-
bevételéhez, gyógyszerek ki-
váltásához, és egyéb ellátási 
kérelem esetén lehet.

Lejáró okmányok érvényessége
A jelenlegi veszélyhelyzet megszűnését követően 60 napig még hasz-
nálhatók a november 4. után lejáró igazolványok. Ugyanez vonatko-
zik azokra az okmányokra is, amelyek a tavaszi veszélyhelyzet idején, 
március 11. és július 3. között jártak le, de akkor meghosszabbította a 
kormány az érvényességüket. A rendelet nem vonatkozik a július 3. 
és november 4. között lejárt okmányokra, így azokat meg kell hosz-
szabbíttatni.

A szabályozás kizárólag a magyar hatóság által kiállított, Magyar-
ország területén hatályos okmányokra terjed ki. A lejárt érvényességű 
okmányok csak hazánk területén maradnak használhatók, azokat kül-
földön nem fogadják el.

Az okmányirodákban kizárólag előzetes időpontfoglalást követő-
en lehet ügyeket intézni. Az ügyfélszolgálaton szájat és orrot takaró 
maszkban szabad tartózkodni.

Időpontfoglalásra online az idopontfoglalo.kh.gov.hu vagy a meg-
újult magyarorszag.hu oldalon, illetve a 1818-as ingyenesen hívható 

telefonszámon van lehetőség. 
Az elkészült okmányokat pos-
tai úton kézbesítik.

Az ügyfélkapuval rendel-
kezők részére javasolják a 
magyarorszag.hu oldalon el-
érhető online ügyintézési le-
hetőségeket, illetve az e-papír 
szolgáltatás igénybe vételét.

(Forrás: kormanyablak.hu)
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Önkormányzati képviselőink elérhetőségei:
Kiss László 1. választókerület

Leidinger István 2. választókerület

Ország István 3. választókerület

Siklódi Csilla 4. választókerület

Andrásné Murányi Borbála 5. választókerület

Nagy István 6. választókerület

Hardi Péter 7. választókerület

Sipos Zoltán 8. választókerület

Kósa Anikó  kompenzációs lista

Rédei Imre  kompenzációs lista

Sarkadi Attila  kompenzációs lista

📧 kiss.laszlo.1vk@gmail.com 📞 70/633-4378

Fogadóóra: előzetes egyeztetés alapján

📧 polgarmester@pomaz.hu 📞 20/951-4420

Fogadóóra: e-mailes vagy telefonos egyeztetés alapján

📧 orszag.istvan.3vk@gmail.com 📞 30/846-7310

Fogadóóra:
előzetes egyeztetés alapján

📧 siklodi.csilla.4vk@gmail.com 📞 70/489-7047

Fogadóóra: 
előzetes egyeztetés alapján

📧 borbala@andrasek.hu 📞 20/968-9811

Fogadóóra: minden hónap utolsó keddje, 18 órától 
a Művelődési Házban

📧 6.ker2019@gmail.com 📞 20/498-5672

Fogadóóra:
telefonos egyeztetés alapján

📧 csikovar@gmail.com 📞 20/336-1252

Fogadóóra:
egyeztetést követően

📧 zoltan.sipos.pomaz@gmail.com 📞 20/294-4498

Fogadóóra:
előzetes egyeztetés alapján

📧 kaniko0113@gmail.com 📞 20/398-8988

Fogadóóra: minden hónap első keddjén 18–19 óra között 
a Művelődési Házban

📧 imredei60@gmail.com 📞 20/928-9718

Fogadóóra: minden hónap első keddjén 18–19 óra között 
a Művelődési Házban

📧 sarkadia6406@gmail.com 📞 26/328-833

Fogadóóra: minden hónap első keddjén 18–19 óra között 
a Művelődési Házban

Nagy István képviselő, 
Pomáz 6. választókerület

Hardi Péter – Pomázért

Siklódi Csilla képviselő,
Pomáz 4. választókerület

Ország István képviselő, 
Pomáz 3. választókerület
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Új hókotrója van a városnak
8,6 millió forintért vásárolt az önkormányzat hókotrót, hogy a téli idő-
szakban el tudja végezni a hókotrást és síkosságmentesítést. Ezek a 
munkák korábban éves szinten 30 millió forintba kerültek a városnak. 
A nyári időszakban a jármű megfelel arra, hogy a közterület-fenntartó 
csoport munkáját segítse, hiszen szállításra is alkalmas.

Védőnői Szolgálat működése a veszélyhelyzet idején
1.  A jelen járványügyi helyzet-

re való tekintettel a védő-
női munka során a Védőnői 
Szolgálat munkatársai tö-
rekednek a személyes vé-
dőnő-gondozott személyes 
találkozások számának mi-
nimalizálására.

2.  A gondozottal történő egyeztetés során a Szolgálat munkatársai 
felajánlják a távkonzultáció lehetőségét.

3.  Személyes találkozást igénylő esetekben az ellátás a védőnői ta-
nácsadóban történik, előre egyeztetett időpontban, a higiéniás elő-
írások maximális betartásával (fertőtlenítés, szellőztetés, kézmo-
sás, távolságtartás stb.) Veszélyhelyzetben családlátogatás csak 
nagyon indokolt esetben végezhető!

4.  A védőnői tanácsadóban továbbra is kötelező a szájat, orrot eltaka-
ró maszk használata! A védőnői tanácsadó várójában egyidejűleg 
max. 2 fő gondozott, illetve hozzátartozója lehet jelen, amennyiben 
a 1,5 méteres távolságtartás megvalósítható.

Búcsú Méhes Imrétől
2020. november 28-án elhunyt Méhes Imre zenetanár, a pomázi 
Zenés Diákszínpad alapító tagja, a Teleki-Wattay Művészeti Iskola 
Vegyeskarának, a „Méheskarnak”, a karnagya.

Méhes Imre ebben az évben az október 23-ai rendezvényen, a he-
lyi zenei életért tett több évtizedes áldozatos munkájáért, a gyerekek 
és a fiatalok zenei neveléséért Pomázért kitüntetésben részesült.
Isten nyugosztalja.

(Kép forrása: Janka László)

Elhunyt Dr. Szűcs Ferenc református lelkész
2020. november 23-án, életének 78. évében, elhunyt Dr. Szűcs 
Ferenc református lelkész, professzor emeritus, a Károli Gáspár 
Református Egyetem korábbi rektora, városunk díszpolgára, aki 
több mint egy évtizeden át volt a pomázi református gyülekezet 
lelkipásztora.

Emlékét kegyelettel megőrizzük.
(Kép forrása: www.parokia.hu)

Elkészült a bicikliút
Az új belső kerékpárút a Tiszolczy telep és a Huszár utca között 
– a Szelistye érintésével – könnyíti meg a biciklis közlekedést. A pon-
tos nyomvonala: Bihari János utca – Beethoven utca – Táncsics utca 
– Magyar utca – József Attila utca – Huszár utca – Szent István park 
– Szelistye sétány – Tél utca – Kartal utca.

A Szelistyében kerékpárút épült, míg a többi útszakaszon nagyrészt 
felfestéses kerékpárnyom van.

Kátyúbejelentő
Ha kátyút észlelt Pomáz útjain, azt egyszerűen és gyorsan bejelenthe-
ti a város honlapjának (www.pomaz.hu) nyitóoldalán található „Kátyú 
bejelentő” fülön. A megnyíló kérdőíven megadva nevét, e-mail címét és 
a kátyú pontos helyét.
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A járványügyi veszélyhelyzet idején kérjük, hogy a Pomázi Polgármes-
teri Hivatalba csak halaszthatatlan ügyekben jöjjenek személye-
sen. Ügyeiket elsősorban telefonon és elektronikusan intézzék.

• Több elektronikus ügyintézési lehetőségi forma közül is vá-
laszthatnak:

– Az E-Önkormányzat Portálon keresztül (https://ohp-20.asp.lgov.
hu/nyitolap), ahol a bejelentkezéshez telefonos azonosítás, Ügyfélka-
pus regisztráció vagy elektronikus személyigazolvány szükséges. Az 
Ügyindítás menüpontnál a legördülő listából választhatnak ügytípust.

– Amennyiben az oldalon az adott ügyhöz nincs megfelelő forma-
nyomtatvány, akkor az e-Papír oldalon (https://epapir.gov.hu) küld-

hetik el hivatalosan beadványukat. Az oldal használatához szintén 
Ügyfélkapus regisztráció szükséges.

– Elektronikus levélben is tehető ellenőrzött bejelentés, kizárólag 
az ellenorzott.bejelentes.pomaz@pomaz.hu e-mail címen. Ellenőrzött 
bejelentés alapján végezhetőek az engedélyköteles tevékenységek. 
(Kormányrendelet határozza meg, hogy az ellenőrzött bejelentések 
közül milyen ügyek vannak kizárva.) A bejelentést kizárólag elektro-
nikus úton lehet benyújtani, amelynek az engedélykérelemre jogsza-
bályban előírt adatokat és mellékleteket tartalmaznia kell.

• Telefonon is elérhető a hivatal a (26) 814-300-as számon, illetve 
a város honlapján található közvetlen elérhetőségeken: http://www.po-

maz.hu/pomazi_polgarmesteri_hivatal. Amennyiben az ügy-
intéző nem érhető el, és az ügyfél munkatársunknak megadja 
nevét, elérhetőségét és az érintett ügy típusát, az ügyben il-
letékes hivatali munkatárs telefonon visszahívja az ügyfelet.

• A feltétlenül személyes megjelenést igénylő ügyek 
esetében előzetes időpontfoglalás szükséges a (26) 814-
300-as telefonszámon, vagy a pomaz@pomaz.hu e-mail 
címen – esetleg a hivatal Luppa Vidor utcai Ügyfélszol-
gálatán személyesen. Ebben az esetben az ügyintézés, 
testhőmérést követően, a hivatalban külön erre a célra el-
különített ügyfélfogadási helyeken – a Városháza épületé-
ben a díszteremben, a Hatósági és Humánpolitikai Osztály 
ügyfelei részére az Ügyfélszolgálati iroda helyiségeiben, az 
Adóhatósági Osztály épületében pedig annak előterében – 
történik. Kérjük, hogy a hivatal épületében saját maguk és 
az ott dolgozók egészségének védelmében viseljenek masz-
kot, illetve tartsák be a 1,5 méteres védőtávolságot.

• Az Ügyfélszolgálaton (Luppa Vidor utca 12.) továbbra is 
igényelhetőek a hivatali ügyintézéshez szükséges nyomtatvá-
nyok, leadhatóak a papíralapú kérelmek, beadványok, egyéb 
dokumentumok, illetve általános tájékoztatás is kérhető.

Az Ügyfélszolgálat hivatali időben érhető el, hétfőn: 8–17 
óráig, keddtől-csütörtökig: 8–16.30-ig, pénteken: 8–13.30-ig.

Az ügyintézés plexi védőfalon keresztül történik, illetve 
kérjük ebben az esetben is a személyes védőfelszerelések 
viselését és a 1,5 méteres távolság betartását.

A hivatalba érkező papíralapú küldemények karanténba 
kerülnek, és egy erre a célra kijelölt helyiségben ózongázos 
fertőtlenítésen esnek át. Ezért a papíralapú kérelmek azon-
nali ügyintézése nem lehetséges.

2020. október 27-én Pomázon a Meggyfa utcában egy családi ház te-
tőszerkezete kapott lángra. A jelzéssel egy időben mindenki elhagyta 
a házat. A kiérkező pomázi önkéntes és a szentendrei tűzoltók három 
vízsugárral kezdték el oltani a 120 négyzetméter alapterületű csalá-
di ház beépített tetőszerkezetét, ami teljes terjedelmében égett. Az 
oltást nehezítette a helyszín nehéz megközelíthetősége, és az épület 
körüli dús növényzet. Személyi sérülés nem történt az eset során. A 
vizsgálat megállapította, hogy a tüzet egy meghibásodott laptoptöltő 
okozta. Az erős szél miatt a tetőszerkezet éjszaka ismét lángra kapott. 
Ezúttal nagyjából 50 négyzetméteren égett.

Október 30-án a Huszár utcában egy személygépkocsi az útról le-
térve villanyoszlopnak ütközött. A jármű vezetője elhagyta a helyszínt. 
A kiérkező pomázi és szentendrei tűzoltók a járművet áramtalanítot-
ták. Az oszlop annyira megrongálódott, hogy a cseréjére volt szükség.

November 2-án Pomázon az 1111-es úton, Csikóváraljánál egy sze-
mélyautó oldalára borulva az út menti árokba csúszott. Egy fő utazott 
benne, a hátát és a nyakát fájlalta. Miután a mentők stabilizálták, 
a tűzoltók feszítő-vágó berendezés segítségével szabadították ki, a 

mentőszolgálat kórházba szállította. Ennél a beavatkozásnál hasz-
nálták a pomázi önkéntes tűzoltók az akkumulátoros feszítő-vágó 
berendezést.

November 12-én, éjfél után nem sokkal egy személyautó beton vil-
lanyoszlopnak ütközött Budakalászon, a Pomázi úton. A járműben 
két fő utazott, a kiérkező mentőszolgálat szerint nem sérültek meg. 
Az ütközés következtében a villanyoszlop kidőlt, áramszünetet okoz-
va a környéken. Az elektromos művek az oszlopcserét még az éjszaka 
végrehajtotta.

Ügyintézési lehetőségek a polgármesteri hivatalban

Szemelvények a tűzoltóság eseményeiből
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Pomázhoz kötik a gyökerei?

Itt születtem, akkortájt még nem kellett kórházban születni. Sőt, ab-
ban a házban születtem, ahol most is lakom. Szóval ilyen szempontból 
tősgyökeres pomázinak számítok. A családunk több lépcsőben került 
ide. Ők a mostani Bácska-Bánát területén éltek, és onnan küldte őket 
ide a történelem. Pomázra jártam általános iskolába, gimnáziumba 
Szentendrére. Akkor még bőven 10 ezer fő alatt volt a lakosság.

Akkor végig nézhette a település fejlődését.

Amennyiben ezt „fejlődésnek” lehet nevezni, akkor igen. Nem fejlő-
dés volt sajnos, hanem növekedés. Különösen a rendszerváltás utáni 
hatalmas lendület, ami érzésem szerint inkább ártott a falunak, mint 
használt. Nem olyan itt a környezet, ami ilyen mértékű növekedést el 
tudna viselni anélkül, hogy kárt okoznánk, részint a környező termé-
szetnek, részint saját magunknak.

Gyermekkorában milyen volt itt az élet?

Áldott nyugalom volt a mai állapotokhoz képest. Ha elment két sze-
mélyautó előttünk az utcán, akkor arról egy napig beszéltek. Gyerek-
korunkban lovasszánnal közlekedtek a gazdák a főutcán, mi pedig 
utánuk kapaszkodtunk és húzattuk magunkat a felső óvodáig. Ott 
aztán addig vártunk, amíg valaki jött visszafelé.

Milyen volt akkoriban a falu?

A főutca macskaköves volt, a többi utca pedig kővel szórt földút. 
Az a néhány lovaskocsi, ami elment, annak nem sokat számított. Ak-
koriban kezdődött a főutca tönkretétele, mert elméletileg megindult 
az út javítása, a vízelvezetést azonban meg sem kísérelték megoldani. 
Később pedig hibát hibára halmoztak.

Milyen szakmát tanult?

A Ferences Gimnáziumban érettségiztem Szentendrén. Akkortájt ez 
nem volt garancia, hogy az embert kapásból felveszik az egyetemre. 
Egy sikertelen felvételi után két évig dolgoztam az erdészetnél, itt a 
Pomáz környéki erdőkben. Szép idő volt. Másodjára felvettek. Attól 
kezdve már jóval kevesebbet voltam Pomázon, mivel az Erdészeti és 
Faipari Egyetem (akkor így hívták) Sopronban volt. Amikor elvégeztem 
az egyetemet, először Békés megyében dolgoztam, aztán visszakerül-
tem Pestre, ahova már Pomázról jártam be dolgozni, amolyan aszfalt-
erdész lett belőlem. Az 1980-as években alakítottunk egy GMK-t, és 
eleinte vegyszeres növényvédelemmel foglalkoztunk. Később a na-
gyobb kereslet miatt áttértünk a faanyagvédelemre, ami átvezetett 
a műemlékvédelem területére és a mai napig is ezzel foglalkozom, 
a saját cégemmel. Az egyetemmel sem szakadt meg a kapcsolatom, 
címzetes docensként részt veszek a Faanyagtudományi Intézet mun-
kájában.

A sok évtized alatt ez mennyiféle munkát jelentett?

Nagyjából 1500 épületet kezeltünk. Ebben benne van az Országháztól 
a népi műemlék sárkunyhóig minden, szerte a Kárpát-medencében. 
Többek között dolgoztunk az esztergomi és a Szent István Bazilikán, 
a Várkert Bazár helyreállításán, de több budapesti templomon is vé-
geztünk kisebb-nagyobb gombamentesítési munkákat. Megvédtük az 

Azaum nevű, fából épült római tábort Almásfüzitő mellett, de rend-
szeresen karbantartjuk az egyedülálló túristvándi vízimalmot is. Most 
Kőszegen az ottani zsinagógán dolgozunk, Budapesten pedig a Huba 
utcai templom tetőszerkezetét kell helyrehozni. Készülünk Erdélybe, 
Székre, az ottani faluház mentesítésére.

Pomázon is végeztek ilyen munkákat?

Évtizedek óta küszködünk, hogy sikerüljön helyreállítani a Marschal-
kó-villát, hiszen bejegyzett műemlék. A katolikus templomot is folya-
matosan javítgatjuk. Legutóbb a szerb templom rekonstrukciójánál 
dolgoztunk, mert a benne lévő bútorokat megtámadták a rovarok. 
Még a nagy rekonstrukció előtt, a kastélyban is voltak ilyen jellegű 
problémák, azokat is megoldottuk.

1990 után részt vett a helyi közéletben is.

A rendszerváltás utáni első ciklusban önkormányzati képviselő vol-
tam, a pénzügyi- és ellenőrző bizottság vezetője. Az még a hőskor 
volt, nagyon lelkesek voltunk. Két dolgot nem tudtunk, hogy mit kell 
csinálni és azt, hogy hogyan. Egy dologra viszont nagyon jó érzéssel 
tudok visszaemlékezni, hogy bár a képviselők a politika különböző 
oldalairól jöttek, de az első négy évben semmi olyan nem volt, amit 
pártpolitikának lehetett volna nevezni. Volt vita az ügyek miatt bőven, 
de pártállás miatt nem. Ezért tudtunk hatékonyak lenni, annak ellené-
re, hogy képzetlenek voltunk. Lassan azért megokosodtunk. Sajnos a 
későbbi ciklusokban ez az együttműködési készség elmúlt, ami bizony 
érezhető volt a szervezet hatékonyságán.

Részt vett a helyi civil életben is?

Alapító tagja voltam – Balogh Gyula az ötletgazda alapította – a Po-
máz Barátai Társaságnak. Ennél régebbi civil szervezet Pomázon csak 
a kertbarátok voltak. Ő hihetetlen motorja volt az egyesületnek. Ha-
lála után én lettem a társaság elnöke, úgy hiszem, én már nem voltam 
olyan jó vezető, mert akkoriban nagyon sok munkám volt, de azért 
voltak sikeres ügyeink. Jelenleg az eggyel fiatalabb korosztályé a veze-
tés az egyesületben. Most azért sokkal több mindent sikerül csinálni, 
például jó előadásokat szerveztünk Pomázról, de sajnos a vírus miatt 
ezeket egyelőre fel kellett függeszteni.

Nem gyakori, hogy az ember abban a házban él még mindig, 
amelyikben született. Mi tartotta Pomázon?

A véletlen. Ugyan bárhová elmehettem volna lakni, a munkám is sok-
felé vitt. Utaztam is sokat, de az élet – egy-egy kanyarral – mindig 
visszahozott.

N. Sz.

Az élet mindig visszahozott
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Milyen volt akkoriban gyereknek lenni Pomázon, amikor még lovasszánon jártak télen a főutcán? Vajon mi lehet a foglalko-
zása annak, akit az Országháztól a népi műemlék sárkunyhóig hívtak már szakértőként segítségül? Babos Rezsővel, Pomáz 
díszpolgárával beszélgettünk többek között ezekről a kérdésekről, aki ma is abban a házban él, ahol született.



Volt egy ember, akinek volt egy hatalmas sze-
lídgesztenyefája a kertjében. Valójában per-
sze a fa már ott állt akkor is, amikor az ember 
megvette és körbekerítette a kis földterületet, 
de miután így a sajátjának tudhatta a kertet, 
a benne álló fát is a sajátjának tekintette.

A kertben állt még néhány fa és pár bokor 
is nőtt. Természetesen, mivel ezek is a keríté-
sén belül voltak, így az ember ezeket is ma-
gáénak érezte, bár ezeknek sok hasznát nem 
látta. Gyümölcsöt, termést nem hoztak, bez-

zeg a leveleiket egyfolytában hullatták, mint-
ha csak bosszúságot akartak volna okozni 
a gazdának. Ráadásul a lombjukon néhány 
madár is fészket rakott, akik nem átallottak 
már kora hajnalban hangosan csiripelni. 
Mindezek tetejébe egy sün is bevackolta ma-
gát a bokrok tövébe! De az is csak arra volt 
jó, hogy tüskéivel orron bökve felhergelje az 
ember hűséges Bodriját és széthordja, a már 
égetésre összegereblyézet levélkupacot.

Szóval sok gondot okoztak ezek a nem kí-
vánt területfoglalók az embernek, aki nem volt 
rest kivágni a haszontalan fákat és bokrokat. 
Szerencsére a sünt és a csipogó madarakat 
nem kellett elűzni, azok maguktól is elmentek. 
A bokrok viszont nagyon makacsnak bizonyul-
tak és a következő évben újra kihajtottak, rá-
adásul a tövek mellett valami gazféle is kidug-
ta a fejét. Az ember persze nem tűrte a saját 
kertjében a hitvány növényeket, így egy erős 
gyomirtóval jól átitatta földjét. Nem is nőtt ott 
többet már semmi, így a gesztenye a csupasz 
földre hullva könnyen összeszedhetővé vált.

Kellett is, hogy könnyen össze tudja szed-
ni a gazda, mert az a hálátlan fa a törődés 
ellenére egyre kevesebb termést hozott. 

Ráadásul a csupasz föld folyton felázott az 
esőkben, így Bodri, aki immár csak a sarat 
dagasztotta annak a kevés gesztenyének is 
elásta egy részét. 

Persze az ember ezt is megoldotta, lebe-
tonozta az udvart, így nem kellett vesződnie 
többé a sárral, az újabb kocsijának is lett 
végre parkoló és minden szem gesztenyét be 
tudott söpörni. Még jó, hogy így tett, mert a 
következő évben még kevesebb lett a termés. 
Mi jutott volna neki, ha annak a kevésnek is 
egy része a sárba ragad, vagy a bokrok elér-
hetetlen tövébe esik?

De hiábavaló volt az ember minden lele-
ménye, mert a következő évben valami ad-
dig ismeretlen, apró kártevő menthetetlenül 
megbetegítette a hatalmas fát.

Az ember értetlenül állt a kiszáradt geszte-
nye előtt. Nem értette, hogy egy parányi vala-
mi, hogy képes elpusztítani egy ilyen óriási fát.

– Lám a természet nem tudja megvédeni 
magát! – gondolta.

…Szerencséjére maradt még egy kevés 
cement, így le tudta betonozni a kifordított 
törzs helyét is.

Leidinger Árpád

A Pomázi Önkéntesek. Ez így, nagy betűvel, 
hiszen már nevet is adtam a csapatomnak, 
mert mind az újságterjesztésben, mind az 
élelmiszerosztásban önkéntesekkel dolgo-
zunk. Még a többszöri és nagyszabású hulla-
dékmentesítést is az önkéntesek munkájával 
oldottuk meg.

Jómagam már több mint 30 fő önkéntest 
szerveztem be. Ők azok, akik a mindennapos 
munkájuk után, havonta egyszer a postalá-
dába teszik a Pomázi Polgárt. Gondoljunk 
csak bele, ez 6000 háztartást jelent. Pomáz 
területét tekintve, jó sok kilométert járnak 
be, hogy a családok asztalán jelen legyen az 
önkormányzati lap. Azért ez így már mindjárt 
más, mint anno, amikor éveken át, csak hal-
lottunk az újságról, vagy a hivatalban járva, 
ott az asztalon kirakva láttuk is! Ja, még a 
Művelődési Házban is volt, én nem egyszer 
onnan láttam el az utcám lakóit. Most el-
mondhatjuk, hogy a terjesztést 95%-ban 
megoldottuk. No persze, a többi önkéntessel 
együtt, akik szorgalmasan és lelkiismeretesen 
járják az utcákat és viszik házhoz az újságot.

Akik havonta 4-500 főnek több száz kiló 
élelmiszert is kiosztanak, azok is önkéntesek! 
Heti két alkalommal jönnek, és szívesen részt 
vesznek az Élelmiszerbank révén közvetített, 
és a METRÓ áruház által biztosított adomá-
nyok kiosztásában. S mindezt, mindenféle 
anyagi ellenszolgáltatás nélkül! Sőt, mondha-

tom, saját költségükön, hiszen rendszeresen 
házhoz szállítjuk az adományt olyanoknak, 
akik nem tudnak érte jönni. Ezek idős, beteg 
és rokkant emberek. Munkatársaimmal van, 
hogy a várost keresztül-kasul járjuk, de a vá-
roson kívülre is kiszállítunk, de soha egyikük 
se vetette fel az üzemanyag-, vagy a kocsi-
használat költségeit. Nem nyűg nekik, öröm-
mel tesznek a rászorult embertársaikért.

Ha már az önkéntesekről írok, nem felejt-
kezhetek meg azokról sem, akik teszik a min-
dennapos segítő szolgálatukat, anélkül, hogy 
erről a nagy nyilvánosság tudna. Ők, akik 
bevásárolnak a szomszédjaiknak, vagy segí-
tenek ügyes-bajos dolguk intézésében. Az  a 
lakótársunk is önkéntes munkát végez, aki 
teljesen saját költségén beszerzi a fényvissza-
verős mellényeket, abból kis zászlókat varr, és 

kiteszi a veszélyes gyalogátkelőkhöz. Ő példá-
ul a 2019-es évben több mint 100 darab kis 
zászlócskát készített, és tette ki a város három 
legforgalmasabb gyalogátkelőjéhez. S  mind-
ezt azért, mert úgy érzi, hogy ennyit meg kell 
tennie, a gyerekek és a felnőttek megvédésé-
re, a balesetek ellen! Tudok olyan esetről is, 
amikor az állomási parkban, az egyik taxis 
(hölgy), rendszeresen a padokat lefertőtlení-
tette, a saját vírusölő vegyszerével. Tette ezt a 
saját lelkiismerete késztetésére, mert minden 
önkéntes munka így megy. Ha szükség van se-
gítségnyújtásra bármely téren, ők ott vannak, 
és tesznek embertársaikért. Még akkor is vég-
zik a szolgálatukat, ha ezt soha senki meg nem 
köszöni nekik. Nem a köszönetért, nem a hálá-
ért teszik, csak egyszerűen embertársaikért…

Elek Icu

A gesztenyefa és a kártevő

Önzetlenül tesznek embertársaikért
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  A hűvös, esős idő beálltával ismét zárt, 
meleg helyen van az élelmiszerosztás



Életre szóló közösség, kaland, játék, barát-
ság, vagányság, fogadalom. Ezekkel a sza-
vakkal tudnánk a legjobban megfogalmazni, 
hogy mit jelent számunkra a cserkészet, cser-
késznek lenni.

A cserkészet a világ és hazánk legnagyobb 
nevelő mozgalma: egy kalandos, minden 
korosztály számára izgalmakat, kihívásokat 
nyújtó, értékek mentén működő szervezet. 
Csupa élmény, játékok, táborok, természet-
járás, sport és vagányság egybe gyúrva egy 
életformává – erről szól a cserkészet! A csa-
patban a fiatalok kiélhetik az energiájukat, 
barátokat szerezhetnek az iskolai osztályu-
kon, korosztályukon kívül, és megtanulhat-
nak új dolgokat, a csomózástól, térképé-
szettől, főzéstől, népi hagyományainktól, 

alapvető illemszabályoktól kezdve, az elsőse-
gélyen és sebellátáson át, az egygyufás papír 
nélküli tűzgyújtásig, és akár a kilátótorony 
kötözésig.

„A cserkész minden cserkészt testvérének 
tekint” – szól a cserkésztörvényünk 4. pontja, 
így nekünk a világ több mint 200 országában 
38 millió, Magyarországon pedig országszer-
te több mint 14 000 testvérünk tevékenyke-
dik 6-tól egészen 99 éves korig – Pomázon 
pedig már több mint 140-en vagyunk. A cser-
készeknek a kalandozáson túl küldetésük is 
van: „jobbá tenni a világot.” Egy közös célért 
dolgozunk: hogy a gyermekek és fiatalok 
talpraesett, életrevaló, elkötelezett felnőtté 
váljanak, akik hasznos tagjai a társadalom-
nak és a világ dolgai mellett van idejük önma-
guk fejlesztésére is.

A pomázi 937. Szent Tarzicius Cserkész-
csapat is ezt a célt tűzte ki zászlajára 1934-
es megalakulásakor. A szocializmus idején a 
cserkészetet betiltották, azt az úttörő moz-

galomba olvasztották – ám nem érdemes a 
kettőt összetéveszteni, hiszen elvi alapjai 
nagyon távol állnak egymástól. Ez idő alatt 
csak titokban, illetve a határon túli szórvány-
magyarságban élt tovább a láng. A rendszer-
váltás környékén a Magyar Cserkészszövet-
ség első bejegyzett civil szervezetként alakult 
meg, Pomázon pedig csak rövid ideig kellett 
várakozni: 1991-ben éledt újra csapatunk és 
azóta folyamatosan működik és növekszik 
„családunk”, 4 rajban, 19 őrsben a pomázi 
Szent István Király Plébánia fenntartásában.

A cserkészet önkéntes, vallásos, pártpoliti-
kától független ifjúsági mozgalom, amely nyi-
tott mindenki számára származástól, nemtől, 
társadalmi és vagyoni helyzettől, valamint 
vallási meggyőződéstől függetlenül. 8 éves 

kortól bárki csatlakozhat hozzánk, aki nyitott 
elveinkre és közösségünk életében tevéke-
nyen részt vállal.

Mindehhez saját iskolapadtól távoli ne-
velési módszerünket, a cserkészmódszert 
használjuk, amelynek legfontosabb eszkö-
ze a kisközösségi nevelés, a fogadalmunk 
és törvényünk, a játszva tanulás, a hagyo-
mányőrzés és a változatos programjaink, 
amiket főképp a természetben valósítunk 
meg. Az érdemi munka kisközösségeinkben – 
őrseinkben folyik, ahol azonos nemű és korú 
gyerekeket egy náluk néhány évvel idősebb 
és tapasztaltabb fiatal vezet. Ez a közösség 
elkísér mindenkit a gyermekkortól a felnőtt-
korig, az itt kötött barátságok pedig életre 
szólóak.

Cserkészlétünk legkiemelkedőbb pontja 
a nyári 10 napos nomád tábor. A tábor ba-
rátságos és összetartó társaságot, olykor 
megpróbáltatást és sok kalandot tartogat. 
A résztvevők jobban megismerhetik önma-

gukat, közelebb kerülhetnek Istenhez, pró-
batételeken vesznek részt és folyamatosan 
fejlődnek. Tematikus táborainkban egy más, 
mesés világba csöppenünk, hol az ókori Ró-
mába, hol Robin Hood, hol Harry Potter vi-
lágába látogatunk el. Ebben a békés erdei 
környezetben hátra hagyjuk a hétköznapok 
rohanását, képesek leszünk magunkra, egy-

másra, közösségünkre és a természetre fi-
gyelni, teljesen átélni a csillagos égbolt alatt 
ülve a tábortűz hangulatát.

A nagyobbak számára egy új világ nyílik 
meg a cserkészeten keresztül: többek közt 
barlangász, vízicserkész, harcművész, vadon-
lakó, lovas, regös, egészségügyi vagy a leg-
bátrabbaknak még akár az ejtőernyős repülő 
szakág is szóba kerülhet.

Lehet velünk találkozni az évi két alkalom-
mal megrendezett emléktúránkon, amiket a 
márciusi és októberi forradalmakra emlékez-
ve szervezünk, de a városi ünnepségeken és 
a Szent István Király Plébánia programjain is 
mindig jelen vagyunk. Csapatunkba sok sze-
retettel várunk minden 8 éves vagy idősebb 
fiatalt, aki egy közösségre, kalandra vágyik, 
nemtől, vallástól független. További részlete-
kért és jelentkezésért érdemes ellátogatni a 
937.cserkesz.hu oldalra!

Forgách Márton
csapatparancsnok

Működik és növekszik a pomázi cserkészek „családja”
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Pákolicz Mihály
Névtelen csillagok

Számolatlan csillag odafent az égen…
Kémlelik, vizsgálják sok-sok ezer éven.
Az Isten teremté – és köztük e Földet –
csillagfények sorát. Vigyázom a csöndet.

Számolatlan csillag. Ismerős csillagok.
Mesteri alkotás! S valamennyi ragyog!
S köztük földi csillag…! S én róluk írhatok.
Regisztrált csillagok s névtelen csillagok.

Pomázi talajból való s csoda terem!
Magvető és magok, jók voltak e helyen.
Általuk alakult a ma valósága…
Hogy hangyabolyunknak szép legyen az álma!

Szürkeségből jelző csillagfényű arcok…
Róluk – poétaként – igaz tükröt tartok.
Életek és sorsok Pomáz ege alatt…
Sok-sok ezer évből a mára is maradt.

Képek, nevek, létek tán homályba vesztek.
Odafent csillagok… Földünkön teremtek!
Regisztrált csillagok s névtelen csillagok…
Mireánk tekintenek. Létükről hírt adok.

Nélkülük ez a könyv nem lenne teljes.
És mi ragaszkodunk minden egyes csepphez,
minden pillanathoz…! A csillagos éghez!
Névtelen csillagok: részek az egészhez!
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  Gyerekek a Luppa Vidor utcában az 1950-es 
években (Kép forrása: fortepan.hu)

Új Művelődési Ház igazgató
December elsejétől Nyári Darinka látja 
el a Pomázi Művelődési Ház és Könyvtár 
igazgatói tisztét. A Pomázon élő színész-
nőt hét pályázó közül találták a legalkal-
masabbnak.

(Az új igazgatóval a Pomázi Polgár 
2021. januári számában olvashatnak 
interjút.)

Adventi fények
Bár ebben az évben a koronavírus-járvány miatt elmaradnak a városi adventi ünnepségek, idén 
sem maradt el a főutca és a Huszár utca díszkivilágítása és a városháza díszbe öltöztetése. 
A városháza előtti parkban áll Pomáz karácsonyfája is, amely lakossági felajánlás volt. A fát a 
Pomázi Önkéntes Tűzoltók vágták ki és állították fel. A park feldíszítésében sokat segítettek a 
művelődési ház munkatársai is.

(A kapukról készült képet köszönjük Nagy Gyulának.)

Fumagalli Carlo, az új plébániai kormányzó bemutatkozása
1975-ben születtem Lombardiában. Az egyetem elvégzése után beléptem a Borromeo 
Szent Károly Testvériség szemináriumába.

2006-ban Erdő Péter Bíboros Úr szentelt pappá a római Santa Maria Maggiore bazili-
kában. Akkoriban Rómában szolgáltam és senki sem tudta, hogy Magyarországra fognak 
küldeni; mégis egy magyar bíborostól kaptam meg a legnagyobb ajándékot!

2009-ben érkeztem Magyarországra. A budapesti Krisztus Király plébánián szolgál-
tam káplánként és plébániai kormányzóként. Hittant tanítottam a budapesti Szent Margit 
gimnáziumban.

2020. november 15-étől pomázi-csobánkai plébániai kormányzó lettem.

Karácsony utáni miserend

Minden nap este 18 órakor 
lesznek misék, szerda 
kivételével, akkor nincs.
Újév napján vasárnapi 
miserend lesz.
Újévben, hétköznap, változik 
a miserend: hétfőn szünnap, 
kedd és csütörtök reggel 
7 órakor, szerda és péntek este 
18 órakor



• 2020. december Értékeink

Hogyan találtál rá ezekre a tevékenységekre?

Egyik hozta a másikat...! Gyógypedagógusként olyan gyerekekkel fog-
lalkoztam, akiknek a tanulás nem nagyon okozhatott sikerélményeket. 
Mivel magam is sok kézműves tevékenységet végeztem, a gyerekeknek 
is tanítottam ezeket, rájöttem, hogy nekik igazán ez adja a sikerélmény 
lehetőségét. Egy idő után már tudatosan kerestem, hogyan lehet az 
alkotást terápiaként alkalmazni, tovább is képeztem magam ebbe az 
irányba. Képzőművészeti terápiát tartottam sok éven keresztül. Olyan 
sokáig foglalkoztam gyerekekkel, hogy érdeklődésem lassan a felnőt-
tek felé fordult. Főleg azért is, mert láttam, hogy ahol sérült gyermek 
van a családban, ott mindenki sérül. Akkor lettem művészet- és szocio - 
terapeuta. Nagyon jó képzés volt a Magyar Művészet- és Szocioterá-
piás Közösségépítő Egyesületnél, aminek Németh László a vezetője.

A hangtálakkal, hangfürdővel hogyan ismerkedtél meg?

Szerettem volna új eszközt kapni a kezembe, hogy színesítsem az 
eszköztáramat a terápia során, így találtam rá a tibeti hangtálakra és 
a Peter Hess Akadémiára. A hangtálakkal, hangszerekkel foglalkozni 
csodálatos, varázslatos világ, sok lehetőséggel. Egy volt tanítványom-
mal kezdtem hangfürdőket tartani felnőttek részére. Ez a találkozás 
azért is érdekes, mert róla hosszas beszélgetések és önismereti folya-
matok során derült ki, hogy ő Aspergeres autista. Én segítettem ebben 
a folyamatban, és örültem, hogy eljutottunk oda, hogy már ő akarta a 
diagnózis megszületését. Közben felfedeztem ennek a fiatal fiúnak a 
hangszerekhez való tehetségét, és elkezdtünk együtt próbálni. Körül-
belül öt éve tartunk hangfürdőket együtt, ahol a tibeti hangtálakon, 
gongon kívül handpan, sansula, nyelves dob és sok más egzotikus 
hangszer segíti a relaxációt. Ez egy elég népszerű relaxációs forma.

Milyennek képzeljünk el egy hangfürdőt?

Egy pihentető utazás, ahol kikapcsol az agy, csak hullámzás van, 
rezgések, hangok és dallamok… A résztvevők fekszenek. Kivételes 
esetben ülhetnek is, de ez ritka. A tibeti hangtálak rezgései segítenek 
az embereknek mélyre menni, ellazulni, feltöltődni. A Teleki-Wattay 
Kastélyszállóban kezdtük el tartani havonta, amíg lehetett. A másik 
újszerű dolog, amit szintén a kastélyban tartottunk, de a koronaví-
rus-járvány miatt sajnos csak egy foglalkozás volt eddig, az a Flow Art. 

Kifejezetten azt szerettem vol-
na elérni, hogy a résztvevők 
megéljék az alkotás flow-ját. 
A mai rohanó és problémákkal 
teli világunkban nagy-nagy 
szükség van ezekre a tevé-
kenységekre, ahol az emberek 
kikapcsolhatnak, feltöltőd-
hetnek. Örültem, hogy a kas-
télyban lehetőséget kaptam 
ezekre a rekreációs tevékenységekre. Remélem, hogy tavasszal újra 
folytatódhatnak a foglalkozások.

Mik a terveid a jövőre nézve?

Remélem, hogy túljutunk ezen a nehéz helyzeten, és az élet visszaáll a 
normális kerékvágásba. Én szeretném folytatni ezeket a foglalkozáso-
kat, és ha módomban áll, elvonulásokat is szerveznék ide a kastélyba. 
Olyan szép környezet, kiválóan alkalmas rá.

Köszönöm a beszélgetést és további jó munkát kívánok!

Én is köszönöm, de maradjunk abban, hogy ez nem „munka” ☺!
Németh Rita

Varázsvilág hangtálakkal és ecsettel
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Egervári Lilla színes egyéniség. 20 évig gyógypedagógus volt a Sashegyi Iskolában. 
Most Pomáz óvodáiban dolgozik gyógypedagógusként, de már találkozhattunk vele 
a Felzárkózunk Alapítvány berkeiben is, és különféle érdekes programokon, 
mint Hangfürdő tibeti hangtálakkal és Flow Art a kastélyban.

Városunk újszülött lakóit köszöntjük itt lapunk hasábjain is, 
megosztva a szülők, hozzátartozók boldogságát. Hiszen az öröm 
valóban mindannyiunké. Kedves nagyon-nagyon ifjú pomázi pol-
gárok! Boldog, hosszú életet kívánunk!

Palik Tamás 2020.10.12
Oláh Bianka 2020.10.16
Kerekes Lara 2020.10.16
Török Balázs 2020.10.16
Homonyik Vivien Mirabella 2020.10.20
Molnár Ilona 2020.10.25
Szűcs Marcell 2020.10.27
Bodó Bíborka 2020.10.28
Vidák Hanna 2020.11.07
Podmaniczki Viola 2020.11.15

Gólyahírek



Olvasó oldala

Nyomon követve a médiákban zajló vitát a 
Pomázi Polgárőrség jövőjéről és helyéről a ci-
vil életben, mint régi „civil”, szeretnék néhány 
gondolatot megosztani. Leszögezem, én hi-
szek a civilekben, magam is lokálpatriáskod-

tam évekig, és messzemenően kalapot emelek a polgárőrök előtt, az 
elvégzett munkájukért. De valahol félrement a dolog. A jegyzőkönyve-
ket böngészve és a PTV adását nézve, nekem a polgárőrség egy dacos 
kisgyereknek tűnik, aki csak azért is nemet mond. A vita, ha jól értem a 
finanszírozás és az együttműködési megállapodás pontjai között van. 
Azzal tisztában kell lenni, hogy csak tőlünk keletre létezik olyan, hogy 
egy szervezet pénzt kér és kap hozomra. Mindenhol pontosan lefek-
tetik – írásban –, hogy a két fél mit ad és mit vállal az adott kérdésben. 
Nagyon régen a Lokálpatrióta Egyesület – jómagam is – elkészítettünk 
egy tervezetet, amelyben a civilek finanszírozását, feladatait-jogait 
írtuk le és szerettük volna elfogadtatni, a tiszta viszonyok kedvéért a 
testülettel. A sokak által mártírként emlegetet jegyző asszony, a pol-
gármester úr és regnáló képviselők nem, hogy leültek volna átbeszélni 
a tervezetet, még olyan ordas butaságokat nyilatkoztak a médiában, 
hogy a hatályos jogszabályok szerint egy helyreigazító műsoridőt ka-
pott az egyesület. Ehhez képest most a vezetők párbeszédre hívták a 
polgárőröket. 

És minden bántó szándék nélkül egy ilyen egyeztetésre nem „bát-
rakat”, kell vinni, hanem a szelídeket, a „tárgyalókat”. Mert mindenki 
megelégedésére megegyezni szeretnénk, nem háborúzni. A jegyző-
könyv szövegét olvasva, sok alternatívát nem vittek a polgárőrök a 
„nem működünk együtt”, „kérjük a pénzt, de ne szóljanak bele sem-

mibe” gondolaton kívül. Van egy 
mondás, aki fizet, hadd rendelje 
meg a zenét, vagy legalább né-
hány számot. Az együttműködés 
kérdését a polgárőr megbeszé-
lésen bizony jól át kellett volna 
rágni és „a”, „b”, „c”, variációkat is 
kellett volna felvázolni. Biztos előrébb tartanánk. Sarkadi képviselő 
úr akkor lenne felelős, Pomázért dolgozó „politikus”, ha minden erejét 
latba vetette volna a megegyezés tető alá hozására, lévén közbizton-
sági tanácsnokként dolgozott évekig. Kinek legyen szívügye a kérdés, 
ha nem neki.

Egy jó tanács. Egy civil egyesület halála, ha enged a politika szirén 
hangjának. Azért civil, hogy megmondhassa a „hatalomnak”, ha hülye. 
Nekem az a benyomásom, hogy az elmúlt években kértek és kaptak. 
És elvégezték a munkájukat becsülettel. De ez nem volt így jó, mert 
megállapodás híján volt más egyesület, aki kért, de nem kapott, pe-
dig ők is fontos munkát végeztek. Egy népszerű, a közjóért dolgozó 
egyesület körül megjelennek a sertepertélő politikusok. Én olvastam a 
volt polgármester beszámolóit a közös járőrözések szépségeiről. Sze-
rintem, most is szívesen látnák, sőt talán a tárgyalási tapasztalatait is 
átadhatná Önöknek. Nem a háttérből, nyíltan. Ma mindenkit szívesen 
látnak, aki tolni akarja a város szekerét. Lehet durcásan arról írni és 
beszélni, hogy milyen igazságtalanság érte a Polgárőröket, de szerin-
tem csak azt érik el, hogy a végén el fog tűnni egy színfolt a pomázi 
civil életből.

Gillinger László

Polgárőrök kontra civilség
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Várjuk leveleiket
Az Olvasó oldalára várjuk a pomáziak 
észrevételeit, javaslatait, saját történe-
teiket. Ha elbeszélni valójuk van, amit 
szeretnének az újságban megjelentetni, 
azt a pilis.pomaz@gmail.com címre 

küldhetik.



1845. október 21-én született Pomázon Fáy 
Ignác és Kenessey Franciska leányaként. 
A szülői ház a Fáy utca 41. szám alatt volt. 
A kis Mária alig múlt egy éves, amikor édes - 
anyját elvesztette. Apja, valamint apja egy-
kori gyámja, Fáy András író, együtt gondos-
kodtak a kislány felneveléséről. Apai nagy-
mamája a szintén pomázi kötődésű Wattay 
Krisztina volt. Nyolctól tizenkét éves koráig 
Pesten nevelkedett, majd hazakerült apja po-
mázi házába, ahol a kézimunkázás és a zon-
gorázás mellett nyelveket tanult.

1862-ben, alig 17 évesen, házasságot kö-
tött Mocsáry Béla földbirtokossal, aki a ka-
tonai pályáját főhadnagyként befejezte és 
szüleitől örökölt birtokán, Nagyfaluban gaz-
dálkodott. Házasságuk nem volt harmonikus, 
gyermekük nem született. 1890-ben Mocsá-
ry Béla meghalt. Férje halála után megvált 
nagyfalui otthonuktól, Budapestre költözött, 
és élete végéig a Pannonia szálló egyik eme-
leti szobájának lakója lett. Ebben az időben 
is, ha éppen nem utazott, vélhetően a nyara-
kat Pomázon töltötte. 1917-ben Budapesten 
hunyt el. Sírja a pomázi Wattay sírkertben – 
a nemesi temetőben – található. Síremlékére 
rávésték: „Beutazta Európát, Ázsiát, Afrikát 
és Amerikát, utazásairól könyvet írt.”

Fáy Mária férje halálát követően birtokaik 
jövedelmét utazásra fordította. Egész hátra-
lévő életét utazásainak és útikönyvek írásá-
nak szentelte. Korábban férjével bejárták Eu-
rópa országait. Megözvegyülése után először 
a Tátrába és Erdélybe utazott, majd, ahogyan 
mondta „az elhagyatottság érzete család nél-
kül öldöklővé vált és messzebbre vágytam a 
világba” (Magyar Szalon, 1901).

1893. januárjában közeli rokonával, Be-
niczky Margittal, közel-keleti útra indult. 
Útvonaluk: Palesztina-Egyiptom (Níluson 

Núbiáig) – visszafelé Szíria-Görögország-Tö-
rökország. Utazása alatt megtanult angolul, 
és még abban az évben – nem kis bátorságról 
tanúságot téve – egyedül elutazott Indiába. 
Három hónapi ott tartózkodása alatt bejárta 
a legismertebb indiai helyeket, Bombaytól 
Delhin és Dardzsilingen át Calcuttáig, majd 
onnan áthajózott Ceylon (Srí Lanka) szige-
tére, végül Colomboból indult vissza hajóval 
Európába.

Később utazást tett Amerikában. Második 
útját eredetileg világkörüli útnak tervezte, de 
a japán-orosz háború részben meghiúsította 
útitervét. Nem jutott el csak Kubába, Mexi-
kóba, Floridába.

Úti élményeit könyvek és újságcikkek for-
májában is megosztotta a nagyközönséggel, 
írásait pedig a saját maga által készített fény-
képekkel illusztrálta. (Könyvei közül néhány 
olvasható az interneten.) Kalandjai egy ma-
gát emancipáltnak tartó nyugat-európai, de 
még egy amerikai nő számára is nagy tettnek 
számítottak volna. Annak ellenére, hogy nem 
volt tudományosan képzett, utazásait és az 
ezek során szerzett tapasztalatairól írotta-
kat a közvélemény és a Magyar Földrajzi 
Társaság is elismerte. Nem csak a világlátás 
iránti igényével lépett ki a hagyományos női 
szerepkörből, mindezt tetézte életkorával 
is – ötvenes éveiben járt már, amikor útjaira 
vállalkozott.

Részben gyerekkori álmait valósította 
meg, amikor Indiába és Ceylonba hajózott. 
Naplójában, haza írt leveleiben nem csak a 
helyieket és útitársait írta le: a szokásokról, 
a közlekedésről, műemlékekről, szállodákról 
is pontos feljegyzéseket készített. A társadal-

mon kívül végig az útja során nagy figyelmet 
szentelt a Magyarországétól olyannyira elté-
rő természetnek.

Az észak-amerikai utazása során látotta-
kat hasonló stílusban eleveníti fel. Mindenről 
aprólékosan, nagy igényességgel tájékoztatja 
a Kárpát-medence olvasóit, akik előtt egy tel-
jesen új világot nyit meg. Transzkontinentá-
lis vasúton való utazás, hatalmas méretű és 
pazarul berendezett szállodák, teljesen más 
növényzet és éghajlati viszonyok, liberális el-
veken működő társadalom és annak történel-
me, a tengerpart nyüzsgése, az ország emlék-
helyei, templomai stb. Világkörülire tervezett 
útján csak Mexikóig jutott el, s ekkor járta be 
Kuba szigetét is. Nagy, képes könyvben és 
újságcikkben is beszámolt ezekről az akkor 
már 60 éves nő.

Fáy Mária jótékonykodás tekintetében 
édesapja nyomdokaiba lépett, könyvei jöve-
delmét is különféle nemes célok érdekében 
ajánlotta fel. 1900-ban a Nagypénteki Re-
formátus Társaság Budaörsön árva gyerekek 
nevelőotthonát avatta fel. Az otthon létesíté-
sére a Társaság széleskörű gyűjtést indított. 
Az adományozók között volt többek közt Jó-
kai Mór és testvére, Bánki Donát és Fáy Má-
ria, aki 3000 korona könyvadománnyal járult 
hozzá az otthon létrehozásához. Az otthont 
Erzsébet királynőről – mint a jelentős adomá-
nyozók egyikéről – Erzsébet Háznak nevezték 
el. 1902-ben a Kálvin téri templom javítására 
40 koronát adományozott.

Szülőfaluja, Pomáz, református egyház-
községét is alapítvánnyal segítette, amelyről 
az 1911. június 23-án kelt alapítványlevél ren-
delkezik. A református közösség máig szá-
mon tartott műtárgya egy keletindiai szőnyeg 
úrasztali terítő, amelyet 1894-ben Fáy Mária 
ajándékozott a református egyháznak.

Ozorai Magdi

Az első magyar női útleíró
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• 2020. december Arcok a múltból

Mocsáryné Fáy Máriáról – Pomáz jeles szülöttéről – már sokan írtak. A korban, amelyben élt, nem volt szokványos, hogy egy nő 
egyedül felkerekedjen, és nagy utazásokat tegyen. Kellett hozzá határozottság, bátorság és talpraesettség, hogy ezek az utak 
élményt adóan megvalósuljanak. Ennek a rendkívüli asszonynak az életéről emlékezünk meg most röviden.

  A Mocsáry család villája a mai Beniczky utca–
Hunyadi János utca sarkán

  Fáy kúria (átépítve) – A világutazó asszony 
pomázi szülőháza



Elérkezett a november, vele együtt eljött 
mindannyiunk egyik kedvenc ünnepe, a Már-
ton-nap. Nem olyan volt a készülődés, mint 
évtizedek óta. A járványhelyzet hozadéka 
többek között a tanári kreativitás magasis-
kolája, keresve a választ arra a kérdésre, ho-
gyan szervezzük meg ezt a programot tömeg 
nélkül. Nem volt könnyű feladat, de sikerült 
találni egy olyan megoldást, ami látványban 
valamennyire kárpótolta a gyerekeket az el-

maradt közös élményért. Iskolánk 
főépülete alatt csodálatos boltíves 
pincerendszer húzódik, ami külön-
leges lehetőségeket rejt. A gyere-
kek által készített lámpásokból itt 
készítettünk kiállítást. Csodálatos 
volt, az apró fények (led mécse-
sek) által varázsolt látvány. Min-
denki hozzájárult ahhoz, hogy a 
lehető legtöbbet hozzunk ki a 
helyzetből.

Kis csoporttal eljöttek a Me-
sedombi óvodások is, persze 
vigyáztunk arra, hogy betartsuk 
az előírásokat.

Köszönjük a Pomázi Német 
Nemzetiségi Önkormányzat tá-
mogatását.

Ebben az évben elmaradnak 
az őszi nyílt napok. Viszont 
szeretettel várunk minden 
kedves iskolába készülő gyer-
meket és szüleiket honla-
punkon, ahol a „Beiratkozás” 
menüpontban bemutatkoz-
nak a leendő elsős tanítók. 
A „Galéria” pedig iskolánk életéről 
mutat kisfilmeket, fényképeket.

Várunk mindenkit szeretettel a http://po-
maznemet.sulinet.hu/ oldalon!

Látogassanak el hozzánk!
Balog Ilona Katalin

intézményvezető

Szép eredmények a fuvolaversenyről
2020. október 22-én immár 15. alkalom-
mal rendezték meg Nyergesújfalun a VÉR-
TES-DUNAZUG Régió Zeneiskoláinak FU-

VOLAVERSENYÉ-t. Az eredetileg áprilisra 
meghirdetett, de a járvány miatt, csak most 
megtartott eseményen, iskolánkat három 
növendék képviselte, akik nagyon szép ered-
ményekkel tértek haza. KATONA MINNA a 
II. korcsoportban NÍVÓDÍJAT kapott (felké-
szítő tanára: HERCZEGH ZSUZSA). KAZSIK 
ABIGÉL szintén a II. korcsoportban ARANY 
minősítésben részesült, NOVÁK EMESE az V. 
korcsoportban ugyancsak ARANY minősítést 
kapott (felkészítő tanáruk: KULIN KRISZ-
TINA). A gyerekek zongorakísérői: CSUKA 
ÁGNES és DUDITS ZSUZSANNA tanárnők 

voltak, akiknek köszönet a magas színvona-
lú, odaadó munkáért! Szeretettel gratulálunk 
mindannyiuknak!

Kulin Krisztina

Az alkotó tér – a Pomázi Ifjúsági 
Fúvószenekar kiemelt tehetségeinek 
programja
A program fő célja a legtehetségesebb tanít-
ványaink tudásának mélységi gazdagítása, 
bővítése. Emellett kiemelt feladunk felké-
szíteni őket a zenekarunknál bevált gyakor-
latok, módszerek, innovációk önálló alkal-
mazására, továbbítására, újabb zenekarok, 
zenei egyesületek alapítására.

A résztvevők nagyobb mélységében is-
merkedtek meg a program során a legmo-
dernebb légzéstechnikákkal, stílusismeret-
tel, akusztikával, versenypszichológiával és 
zene-hangszertörténettel, mint az általános 
zeneórákon. A tanulók minden fúvós kama-
razenei felállással megismerkedtek, hangsze-
reléseket készítettek, és a foglalkozások egy 
részében már az önállóan vezetett próbákra 
is sor került. Az elvégzett munka eredménye-
ként, tanítványaink kompetenciákkal fognak 
rendelkezni az önálló zenekari munkához, 
zenei egyesületek létrehozásához és működ-
tetéséhez.

A projektet egy olyan négynapos tábor zárta, 
ahol a foglalkozások során elsajátított készsé-
gek segítségével, önállóan, gyakorlatban kellett 
a növendékeknek megszervezni és levezetni a 
próbákat. A résztvevők összetételét figyelembe 
véve, a táborban kamarazene, Brass-Band, illet-
ve Big-Band csoportokat alakítunk ki.

Az intenzív zenei tábor helyszíne idén 
Demjén volt, ahol ideális környezetben tud-
tuk a próbákat megvalósítani.

A projekt része volt az egri Kepes Intézet 
látogatása, ahol a világhírű képzőművész, Ke-
pes György munkásságával ismerkedtünk meg. 
Emellett interaktív bemutatón vettünk részt, 
amelyben művészetének és filozófiájának a kor-
társ művészetre gyakorolt hatását mutatták be.

A program a Nemzeti Tehetségpont sikeres 
pályázata segítségével valósult meg, köszön-
jük az Emberi Erőforrások Minisztériumának 
támogatását!

Zsideiné Szőke Erika

Márton-nap a német suliban

A zeneiskola diákjainak sikerei

16

Diálélet 2020. december •



Nem veszek csomagoló- 
papírt, sem ajándék papír-
táskát, a csomagolást otthon  
található anyagokból oldom 
meg (textil, újságpapír, 
természetes díszítés).

Legalább 1 játékot/ajándékot 
használtan szerzek be

Idén nem engedek a csábí-
tásnak és a meglévő díszeket 
használom fel a karácsonyfa 

díszítéskor.

Idén nem veszek kará-
csonyfát, jó lesz a tavalyi 
(cserepes vagy mű).

A karácsonyi ajándéko-
kat előre kitalálom, nem 
ötletszerűen veszem meg a 

boltban.

Előre meghatározom, 
hogy mennyit szánok a kará-
csonyi ajándék vásárlásokra 
és azt nem is lépem túl.

Nem a tárgyi ajándékokra, 
hanem az élményekre 
helyezem a hangsúlyt.

A távolabbi családtagoknál, 
barátoknál bevezetem az 
ajándékozásmentes kará-
csonyt, viszont kézzel írott 
képeslapot küldök nekik.

Termésekkel, ágakkal, 
tobozokkal, a természetben 
fellelhető kincsekkel díszí-
tem az otthonom adventban.

Az ünnepi vacsora hozzá-
valóit hazai termékek közül 

válogatom.

Nem vásárolok tűzijátékot, 
konfettit, és egyéb műanyag 
szilveszteri kellékeket sem.

Tucat ajándékok (bögre, zok-
ni, tusfürdő) helyett inkább 
fogyasztható, saját készítésű 
vagy helyi termelésű aján-
dékkal készülök (mézes- 
kalács, lekvár, méz, stb.)

Az adventi naptárba nem 
(csak) csokit és műanyag 
játékokat teszek, hanem 
közös programot, szívessé-

get, verset, mesét.

A karácsonyi sütés-főzés 
mennyiségeket jobban 

megbecsülöm, a felesleges, 
fogyasztható ételt nem 

dobom ki, hanem rászorulók-
nak adom.

A szaloncukrot saját kezűleg 
készítem el a családnak.

Lefekvés előtt lekapcsolom 
a karácsonyfa világítást/ 
karácsonyi díszkivilágítást.

A vásárlást igyekszem 
megtervezni, lehetőleg 
kocsi nélkül megoldani, 

ha mégis kocsiba ülök, akkor 
maximum egyszer utazom be 

a városba emiatt.

A karácsonyi nagytakarítást 
vegyszerek nélkül, ecet, 

szódabikarbóna segítségével 
végzem.

Részt veszek a pomázi 
világító adventi kalendárium 
játékban (minden nap séta 
a családdal a jó levegőn)

A karácsonyi bevásárlások-
hoz saját bevásárlótáskát 

viszek.

Nem kérem a 
megvásárolt ajándék 
bolti becsomagolását.

Élménykuponokat ajándéko-
zok saját ötletekkel, otthon 
kivitelezhető verzióban:  
mosogatás átvállalása, 
masszírozás... stb.

A nagyobb családban a 
felnőttek ajándékozásánál 
nevet húzunk, mint a suliban. 
Így mindenkinek csak egy 
ajándékot kell kitalálni, 
és mindenki kap is egyet, 

ami szívből jön.

Ha online rendelek, 
igyekszem másokkal együtt 
rendelni vagy egy helyen 
beszerezni az ajándékokat, 
hogy minél kevesebbszer 
kelljen kiszállítást kérni.

A karácsonyi nagytakarí-
táskor megválok azoktól 
a dolgoktól, amiket már egy 
éve nem használtam.

KARÁCSONYI ÖKO-BINGO
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• 2020. december Környezetünk

Játssz a Pomázi Ökokörrel! Teljesíts 5 kihívást egy sorban, oszlopban, vagy átlóban, 
jelöld meg őket X-szel, fotózd le a tábládat és  töltsd fel facebook posztunk alá

https://www.facebook.com/pomaziokokor/posts/392390502192979 
vagy küldd el e-mailben: pomaziokokor@gmail.com 

A képet feltöltők között 5 öko-ajándékot sorsolunk ki 2021. január 9-én.
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István
Király

Gyógyszertár
Cím: 2013 Pomáz,
Kossuth utca 15.

Telefon: 06-26-325-462
Nyitvatartás:

Hétfőn és csütörtökön: 
7–19-ig

Kedden, szerdán és 
pénteken: 7–18-ig

Szombaton: 8–13-ig

Kőhegy
Gyógyszertár

Cím: 2013 Pomáz,
Jankovich Gyula utca 2.
Nyitva: hétfő–péntek:

8–19 óráig
Szombaton: 8–13 óráig

Telefon: 06-26-326-240,
06-26-786-825

www.kohegy.hu
patika@kohegy.hu

Vörösmarty
Gyógyszertár

Cím: 2013 Pomáz,
Vörösmarty utca 12.

Telefon: 06-26-326-402

Nyitvatartás:
Hétfőtől péntekig:

8–18 óráig
Szombaton:
8–12 órág

21 lakásos pomázi 
társasház

számlaképes fűtőt
keres

gázkazánhoz
azonnali belépéssel.

Érdeklődni lehet:
Lugosi Tibor 06-30-433-1006, 
tibor.lugosi@gmail.com

Bojler szerviz
Hajdú és olasz bojlerek

javítását, cseréjét,
vízkőtelenítését vállalom
a hét bármilyen napján.

Telefon: 06-30-708-6052

Villanyszerelés
• elektromos hibaelhárítás
•  szerelvények (biztosítéktábla, 

konnektorok, kapcsolók cseréje)
• fogyasztók szakszerű bekötése
• bojlerek javítása, vízkőtelenítése
• lámpatestek szerelése, javítása

Telefon: 06-30/879-0635

REDŐNYÖK
(Alumínium, fa, műanyag)

Szalagfüggönyök, harmonikaajtók,
napellenzők, szúnyoghálók,

fixes és mozgatható kivitelben
reluxa, roletták, gurtnicserék

javítások 
EGÉSZ NAP

Telefon: 06-30-987-1237

Tetőfedő–bádogos–ács
munkák, valamint

lapos tetők szigetelése
Tel.: 06-70-578-1468

e-mail:
badogosbela47@gmail.com

Görögkatolikus Parókia
Istentiszteletei

a Szent Miklós kápolnában
(Karitász Ház)

Vasárnap
9.00 Szent Liturgia

Szerda
18.00 Szent Liturgia

1-2-3. Péntek
18.00 Vecsernye

Dr. Mosolygó Péter
parókus

Lelkészi Hivatal:
2013 Pomáz, Ond utca 2.
Telefon: 06-30-316-6345

pomaz.görögkatolikus.hu

A református gyülekezet 
állandó alkalmai:

Hétfő: 9.30 baba-mama kör
(a hónap 1. és 3. hétfőjén)

17.00 imaóra (páratlan heteken)
18.00 énekkari próba

Kedd: 18.00 kékkereszt
Szerda: 18.00 bibliaóra

Péntek: 19.00 ifj. bibliaóra
Vasárnap: 10.30 istentisztelet,

10.30 gyermek istentisztelet
Nyilas Zoltán

Református esperes
Lelkészi Hivatal:

2013 Pomáz, Hősök tere 1.
pomáz-csobanka@reformatus.hu

Telefon: 06-26/325-297

Római katolikus miserend
Vasárnap
  8:00 plébániatemplom
11:00 plébániatemplom
18:00 Szent Miklós kápolna
Szombat – előesti vasárnapi mise
18:00 plébániatemplom
Adventi rorate Karácsonyig
Kedd, csütörtök, szombat
6:00 – plébániatemplom
Péntek
6:00 – Szent Miklós kápolna
Szerda
6:00 – Csobánka, templom

Carlo Fumagalli,
plébániai kormányzó 

Evangélikus Istentisztelet

Minden vasárnap 10 órától 
a szentendrei Evangélikus 

Templomban (Luther tér 1.)

Szeretettel várják az Isten-
tiszteletre a pomáziakat is. 
Illetve az online is követ-

hető.

Lelkész: Horváth-Hegyi 
Olivér

Tel.: (20) 824-2789

E-mail: oliver.horvath-he-
gyi@lutheran.hu

RIASZTÓ- ÉS KAMERARENDSZEREK

Vagyonvédelemmel és villanyszereléssel foglalkozó,
közel 25 éves tapasztalattal rendelkező cég vállalja riasztó-

és kamerarendszerek telepítését, szükség esetén távfelügyeletre 
való bekötését.

Tel.: 06-30-202-1254 E-mail: optimalseckft@gmail.com

Méret nettó +áfa bruttó színes 
1/1 (210 x 297 mm) + 3 mm kifutó 40 000 10 800 50 800 60 960
1/2 (178 x 134 mm) 20 000   5 400 25 400 30 480
1/4 (86,5 x 134 mm)   10 000   2 700  12 700  15 240
1/8 (86,5 x 64,5 mm)    5 250     1 415    6 665   8 000
1/16 (41 x 64,5 mm)    2 700       730    3 430   4  115
1/32 (41 x 30 mm)    1 350       365      1 715   2 055

Pomázi Polgár hirdetési tarifák

Kedves Partnerünk!
Továbbra is várjuk megrendeléseiket a megadott elérhetőségeken.

Üdvözlettel: a Pomázi Polgár szerkesztősége
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